
Aprilie - Iunie 2003 CURIERUL ROMÂNESC 7
__________________________________________________________________________________________________________

ANUL CULTURAL ROMÂNESC 2002
ÎN SUEDIA (II)

La începutul lunii februarie 2002, domnul R`zvan Teodorescu, ministrul culturii
din România, a f`cut o vizit` în Suedia cu ocazia inaugur`rii ”Anului cultural
românesc 2002 în Suedia”. În interviul pe care l-am realizat cu d-ul R`zvan
Teodorescu cu ocazia vizitei la Stockholm, îmi spunea: ”Anul cultural românesc
în Suedia nu-l organiz`m pentru români, s` ne în]elegem! Românii, sunt suedezi
de origine român` [i-i respect`m c` atare. Este pentru aceast` lume suedez`,
care, cum spunea]i dvs., are ni[te imagini speciale despre noi.”
Se a[tepta, deci, c` în acest an cultural suedezilor, atât cei care influen]eaz`
formarea opiniilor publice, cât [i suedezului obi[nuit, care în timpul liber intr`
într-o expozi]ie, merge la un concert, cump`r` c`r]i din libr`rii, etc., anul 2002
s` li se dea [ansa ca la Sala de Concerte s`-i asculte pe Porumbescu sau Paul
Constantinescu, la Oper` s`-l vad` pe Enescu, la s`lile de expozi]ie s` admire,
al`turi de Brâncu[i, Grigorescu, Paciurea, Oprescu, Tonitza, Apostu, Pallady [i
al]i arti[i plastici, de azi, în libr`rii s`-l g`seasc` pe Eminescu [i Caragiale, dar [i
pe Eugen Uricaru, Eugen Simion, Bujor Nedelcovici, Paul Goma, Doru
Novacovici, Ioana Dr`gan, etc., etc. (care nu trebuie s` fie neap`rat în limba
suedez`). Cu alte cuvinte, în ”Anul cultural românesc 2002 în Suedia”, cultura
român`, sub toate aspectele, s` invadeze Suedia! Desigur, realizarea unei astfel
de ac]iuni cere competen]`, cere o colaborare sus]inut` între institu]iile de

cultur` din Suedia [i România [i, nu mai pu]in, posibilit`]i financiare pentru
realizarea ei concret` [i la scara care trebuie.
A fost ac]iunea “Anul cultural românesc 2002 în Suedia” o astfel de ac]iune,
care a influen]at via]a cultural` suedez` [i pe suedezi într-atât, încât România s`
capete o alt` imiagine în Suedia? Sau a fost acest “An cultural românesc 2002 în
Suedia” o ac]iune care a trecut neobservat` de suedezi [i care nu a însemnat
decât ac]iuni culturale obi[nuite, de rutin`, pe care salaria]ii ambasadei, care
sunt trimi[i aici pentru a propaga cultur` român`, trebuie s-o fac` oricum? Au
participat cu prec`dere suedezi la ac]iunile care au avut loc, sau participan]ii au
fost cu prec`dere ”suedezi de origine român`”? Sau, cum a fost? Care au fost
realiz`rile, care au fost gre[elile, ce se poate înv`]a din reu[itele [i gre[elile
acestei ac]iuni? Am luat leg`tura cu câ]iva din cei care au fost ini]iatorii acestei
ac]iuni [i le-am pus câteva întreb`ri despre munca lor în realizarea acestui ”An
cultural România 2002 în Suedia”, ca s` v` dau posibilitatea dumneavoastr`,
cititorii CURIERULUI ROMÂNESC, s` v` face]i singuri o p`rere.
Am început aceast` serie de discu]ii cu Lars Kollberg, acel suedez care a ini]iat,
animat [i propagat pentru aceast` ac]iune, [i continui în acest num`r s` adresez
întreb`rile Elenei Borca, pre[edinta asocia]iei FR~}IA.

Silvia Constantinescu.
____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Silvia Constantinescu: Ce [ti]i despre ideea ”Anului
cultural românesc 2002 în Suedia”? Este o idee
venit` din Suedia, de la ambasada român`, sau se
înscrie într-o activitate mai larg` pe care România
(Ministerul Afacerilor Externe [i Funda]ia Cultural`
Român`) a organizat-o [i în Suedia"?

Elena Borca: În toamna anului 2001, am primit un
telefon de la Ambasada Român` din partea d-lui
Cristian Harabagiu, ata[atul cultural la Stockholm,
prin care am fost invitat` la o întâlnire cu domnul
ambasador Adrian Constantinescu, prin care mi s-a
povestit despre ac]iunea pe care Ministerul
Afacerilor Externe încearcã s` o desf`[oare în
Suedia, în anul 2002. Întrebarea domniilor lor a fost:
dac` Asocia]ia Cultural` FR~}IA poate s` sprijine
cu câteva activit`]i pe perioada întregului an, dac`
am idei sau propuneri. În acest scop, am contactat
membrii consiliului de conducere din cadrul
asocia]iei FR~}IA, pentru a lua o hot`râre, ce
anume putem organiza, [i  am discutat, totodat`, [i
problema economicã, ce sprijin pot da membrii,
contactele necesare, ca [i organizarea acestor
activit`]i propuse de noi. Programa cu activit`]ile
culturale am faxat-o apoi la ambasad`.

S.C.: Ave]i cunostin]` de cum s-a constituit colectivul
care a activat în Suedia? S-a facut vreo alegere
politic`? Cine a f`cut parte din el?

E.B.: Nu, nu am nici o idee. Domnul Lars Kollberg
m-a sunat  personal ca s`-mi explice mai detailat
despre ”Anul Culrural Românesc 2002 la
Stockholm” [i c` va fi o conferin]` de pres` la care
am fost invitat` s` particip din partea asocia]iei
noastre, deoarece domnul ambasador l-a informat
c` vrem [i noi s` particip`m la aceaste ac]iuni. În
aceea[i ordine de idei, domnul Lars Kollberg mi-a
explicat c` s-au f`cut deja contactele de care are
nevoie [i s-a primit o parte din  fonduri, dar c` sunt
necesare mai mult. Am explicat situa]ia noastr`
economic` [i c` [i noi aveam nevoie de sponsori sau
de surse economice pentru ca s` putem organiza
aceste activit`]i, care erau destul de costisitore sau
practic imposibil de realizat dacã nu vom primi
ajutorul necesar din partea autorit`]ilor de cultur`
suedeze.

S.C.: A]i fost solicita]i de ambasada român` din
Stokcholm sau de Funda]ia Cultural` Român` din
România s` face]i parte din colectivul de organizare
a acestei ac]iuni? Dac` da, în ce a constat
contribu]ia dvs.?

E.B.: Nu mi s-a spus sau propus acest lucru, nici din
partea ambasadei [i nici a Funda]iei Culturale

Române din România, pentru ca s` fac parte din
colectivul de organizare a acestor ac]iuni. În urma
vizitei la Stockholm a domnului academician
Augustin Buzura, pre[edintele Funda]iei Culturale, a
domnului Ioan Opri[, secretar de stat, doamna
Angela Martin, vicepre[edint` a Funda]iei
Culturale, domnul Adrian Constantinescu,
ambasadorul României, domnul Cristian Harabagiu,
ata[atul cultural, domni[oara Maria Ilie, consul, cu
aceast` ocazie au vizitat Biserica din Bredäng, unde
am discutat [i am prezentat programa activit`]ilor
propuse de asocia]ia cultural` FR~}IA, propuneri [i
idei [i pe care noi le-am fi putut efectua. S-a stabilit
o serie de activit`]i pe care le putem organiza prin
Bisericile Suedeze [i localurile de care asocia]ia
FR~}IA poate dispune, prin închiriere sau chiar
subven]ionate din partea forurilor suedeze; am
discutat posibilitatea de contacte cu alte organiza]ii
suedeze care au leg`turi cu România, pe care s` le
invit`m s` participe [i s` sprijine aceste activit`]i.
Am luat contact cu aceste grupuri culturale suedeze
care au fost încântate de aceast` initiativ` [i care au
r`spuns categoric DA la aceste ac]iuni în colaborare
cu FR~}IA, mai ales c` sunt iubitori de art` [i
cultur` româneasc`.  

S.C.: Cui considera]i c` trebuiau s` se adreseze
ac]iunile culturale din ”Anului cultural românesc
2002 în Suedia”?

E.B.: Domnul Lars Kolberg, dupã câte [tiu, a fost
ini]iatorul [i coordonatorul acestei ac]iuni cultrale,
aici în Suedia, [i tot dânsul a confirmat c` a luat
leg`tura cu Ministrul Culturii din România [i cu
Funda]ia Cultural` Român`; tot el a fost puntea de
leg`tur` între cele dou` ]`ri Suedia-România, iar
Suedia va participa într-o astfel de ac]iune cultural`,
pe aceea[i tem`, anul viitor: ”Anul Cultural Suedez
în România 2004”. A[adar, desigur Ambasada
Român` a fost direct implicat` în aceast` ac]iune
cultural` în Regatul Suediei, din momentrul în care
M.A.E [i Funda]ia Cultural` Român` Român` au
acceptat.

S.C.: Ave]i cuno[tin]` despre care a fost contribu]ia
ambasadei în general?

E.B.: Trebuie s` recunoastem c` o Ambasad` în
str`in`tate reprezint` ]ara de origine [i tot prin
Ambasad` se organizeaz` o astfel de ac]iune.
Desigur, domnul Lars Kollberg a fost ini]iatorul [i
coordonatorul acestei ac]iuni, cel care a avut
contacte cu organiza]iile [i autorit`]ile suedeze, dar
f`r` contribu]ia Ambasadei Române era foarte greu
s` deruleze acestea. Cât de mare a fost contribu]ia

Ambasadei, nu pot s` confirm, deoarece au fost
prezentate un num`r mare de activit`]i pe întreaga
Suedie. Un lucru pot s` confirm: c` nu a fost de loc
u[or sau simplu; întradev`r, a solicitat efort mare
pentru organizarea acestor activi`]i, indiferent de
forma lor în amploare. Cert este c` s-a deschis o
porti]` de interes iubitorilor de art` [i cultur`
româneasc` în rândul suedezilor, iar în general
românii ambasadei au sprijinit activit`]ile prin
participarea lor destul de mare, însã toate aceste
ac]iuni, dup` p`rerea mea, trebuiau focusate pe
participarea [i abordarea de interese a popula]iei
suedeze. Iar informarea în mass-media a fost destul
de  superficial`.

S.C.: A]i organizat în cadrul asocia]iei FR~}IA o
s`pt`mân` cultural`. Care a fost contribu]ia [i cum
s-a colaborat cu ambasadorul României? Care a fost
contribu]ia [i cum s-a colaborat cu ata[atul de
pres`? Care a fost rela]ia cu "Konsttidningen" [i alte
publica]ii din Suedia? Cu ce alte autorit`]i a]i
colaborat? Care a fost aportul acestora? Care a fost
colaborarea cu Funda]ia Cultural` Român`?

E.B.: Da, a[a este, a fost ultima activitate dedicat`
”Anului Cultural Românesc – 2002 în Suedia” din
partea asocia]iei FR~}IA. Adev`rul este c` nu am
avut o colaborare foarte strâns` cu Ambasada
Românã. Dup` cele dou` întâlniri avute cu
excelenta sa, domnul ambasador Adrian
Constantinescu, am în]eles c` Ambasada nu are
fonduri ca s` poat` sprijini economic ac]iunile
FR~}IEI, dar c`, dac` va fi nevoie, vor putea s`
intervin` cu rezervarea de localuri centrale.
Noi am stabilit, din partea organiza]iei noastre, c`
toate activit`]ile propuse de noi s` cuprind` partea
de sud a Stockholmului, pentru c` aveam deja
localuri cunoscute de suedezi, care participau cu
mare interes la activit`]ile noastre legate de cultura
româneascã [i unde putem primi totul gratuit. Un
punct important pentru noi, care nu am avut nici o
surs` economic` definit`, deci, toate activit`]ile au
fost sprijinite de membrii organiza]ie FR~}IA.
Domnul ambasador nu  a participat la nici una din
activit`]i de peste an. Am fost onora]i de domni[oara
consul Maria Ilie, de Cristian Ni]`, ata[atul cultural
[i de presã [i uneori de domnul Viorel Ioni]`, de la
sec]ia politic` din cadrul ambasadei. Dou` din
activit`]ile FR~}IEI au fost anun]ate în presa
suedez` de domnul Cristian Ni]`; s-au trimis afi[ele
[i programa activit`]ilor noastre prin e-mail la
adresele cunoscute de ambasad` [i s-a afi[at
programa activit`]ii respective în carul ambasadei.
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